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uvedkommende, således at disse pensioner 
fortsat afholdes fuldt ud af de nuværende 
ejere af trafikvirksomhederne. For det ved 
overtagelsen ansatte personale foreslås en 
deling af pensionsbyrden mellem de tid- 
ligere arbejdsgivere og trafikrådet, beregnet 
i forhold til personalets faste ansættelsestid 
henholdsvis før og efter overtagelsen. For 
disse pensioner foreslås det, at risikoen for 
fremtidige stigninger i dyrtidstillæg alene 
kommer til at påhvile trafikrådet. Endelig 
siger det sig selv, at personale ansat efter 
trafikrådets oprettelse skal pensioneres fuldt 
ud af trafikrådet. 

For S-banernes vedkommende vil såvel 
den økonomiske udskillelse af aktiverne fra 
statsbanernes samlede regnskab som spørgs- 
mål i forbindelse med beregning af trafik- 
rådets andele af løn- og pensionsudgifter 
rumme særlige komplikationer på grund af 
samdriften med fjerntrafikken. Dette spørgs- 
mål forudses derfor behandlet i en, særlig 
midlertidig regnskabskommission for S- 
b anerne. 

Med disse ord tillader jeg mig at anbefale 
lovforslaget til velvillig behandling i det 
høje ting. 

Endvidere har jeg den ære for det høje 
ting at fremsætte forslag til lov mn forlæn- 
gelse af privatbaneeneretsbevillinger. 

Eneretsbevillinger (koncessioner) til an- 
læg og drift af private jernbaner er i over- 
ensstemmelse med de respektive love som 
hovedregel kun givet for et bestemt åremål, 
normalt 80 år, og den tid nærmer sig nu, 
hvor de gældende koncessioner for en række 
baner udløber. For at der kan ske en for- 
længelse, må der være fornøden lovhjemmel, 
og det er denne hjemmel, som det forelig- 
gende lovforslag tilsigter at tilvejebringe. 

Jeg vil gerne fremhæve, at det alene er det 
formelle grundlag for privatbanernes be- 
ståen, som sikres ved nærværende lovforslag. 
Jeg kan udtrykke det således, at en kon- 
cessionsforlængelse er en nødvendig forud- 
sætning for, at banerne fortsat kan holdes i 
drift, idet de skal have statens tilladelse til 
at drive jernbanedrift. Og denne tilladelse er 

'det væsentlige i eneretsbevillingerne eller 
koncessionerne. 

Derimod er en eneretsbevilling eller kon- 
cession ikke nogen tilstrækkelig forudsæt- 

ning for at holde privatbanerne i gang. Om 
dette er mu.ligt, afhænger i første række af, 
hvorvidt der består et tilstrækkeligt økono- 
misk grundlag herfor, og dette spørgsmål 
berøres overhovedet ikke af nærværende 
lovforslag. De banenedlæggelser, som hidtil 
er foretaget, er besluttet uden hensyn til 
tidspunktet for de respektive eneretsbevil- 
lingers udløb. Om en privatbane skal opret- 
holdes eller nedlægges, vil under de givne 
økonomiske vilkår være afhængigt af, om 
vedkommende bane vil kunne opnå for- 
nøden økonomisk støtte fra staten og de i 
banens drift interesserede kommuner. Dette 
spørgsmål skal ikke løses ved nærværende 
lovforslags bestemmelser, men derimod i 
henhold til den gældende støttelovgivning 
for, privatbanerne, navnlig loven om under- 
skudsdækningen (lov nr. 187 af 12. april 
1949) og den i 1956 vedtagne nye støttelov 
(lov nr. 54 af 16. marts 1956). 

Som forholdene har udviklet sig, er det i 
realiteten i de underskudsdækkende myn- 
digheders, d. v. s. statens og kommunernes, 
hånd når som helst at standse en privatbane 
ved at undlade fortsat at yde tilskud til 
banen. Og for de fleste baners vedkommende 
kan man vel sige, at det endog er i statens 
hånd alene at standse en privatbane ved 
tilskudsnægtelse, idet de interesserede kom- 
muner vil have vanskeligt ved alene at ud- 
rede de beløb, der er tale om. En anden 
udvej for staten til at bestemme over pri- 
vatbanernes fortsatte beståen består deri, 
at staten vil kunne overtage en privatbane 
efter de i eneretsbevillingen fastsatte reg- 
ler, der tænkes opretholdt også for en ny 
koncessionsperiode, men denne udvej er dog 
ikke meget praktisk anvendelig. 

Det må derfor erkendes, at selve konces- 
sionsspørgsmålet for privatbanerne i dag 
ikke er af så stor reel betydning, og det er 
da også grunden til, at jeg har ment at burde 
forelægge det høje ting et forslag om., at der 
gives ministeren for offentlige arbejder en 
generel bemyndigelse til at forny én gang 
givne eneretsbevillinger, idet jeg ikke under 
de foreliggende omstændigheder ser nogen 
grund til, at man for hver gang, en konces- 
sionsfornyelse bliver aktuel, skulle ulejlige 
tinget med et særskilt lovforslag om hver 
enkelt privatbanestrækning. 

Om lovforslagets enkelte bestemmelser 
skal jeg kun bemærke, at jeg ikke har ment 
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det naturligt, som banernes forhold er i dag, 
at forlænge en eneretsbevilling for et længere 
tidsrum end for 20 år ad gangen, og denne 
tidsbegrænsning er derfor indsat i lovforsla- 
get. 

Vilkårene for en forlænget koncession 
vil næppe i almindelighed afvige fra de hid- 
til gældende. Men der kan dog tænkes at 
opstå situationer, hvor en ændring eller til- 
føjelse vil være nødvendig eller naturlig, og 
i lovforslaget er det derfor forudsat, at så- 
danne i givet fald kan foretages, når finans- 
udvalget giver sin tilslutning dertil. 

I lovforslagets § 2 bestemmes, at den i Det 
østsjællandske Jernbaneselskabs koncession 
af 24. maj 1875 § 19 indrømmede stats- 
garanti for en årlig forrentning af 4 pet. af 
banens anlægskapital ikke kan forlænges for 
en ny koncessionsperiode. Staten er efter 
ministeriets opfattelse ikke over for de på- 
gældende aktionærer forpligtet til at forny 
garantitilsagnet for en ny koncessionsperiode, 
idet garantien som en koncessionsbestem- 
melse er nøje knyttet til og må udløbe med 
den hidtidige koncession. Da det er givet, 
at der ikke, som forholdene er i dag, kan 
indtjenes et udbytteberettigende overskud 
ved jernbanedrift, ville det være aldeles 
unaturligt, om der tilsikredes den kapital, 
der er investeret i Det østsjællandske Jern- 
baneselskab, et udbytte, som kapital an- 
bragt i andre privatbaneselskaber ikke kan 
opnå, og jeg har fundet det rimeligt, at dette 
udtrykkes i loven. 

Med disse bemærkninger tillader jeg mig 
at anbefale lovforslaget til det høje tings 
velvillige og hurtige behandling. 

Formanden: Jeg skal lade dagsordenens 
første punkt udgå indtil videre. 

Man gik da til: 

Tredje behandling af forslag til finanslov 
for finansåret fra 1. april 1958 til 31. marts 
1959. 

(Anden behandling findes i tidenden sp. 
3223, finansudvalgets tillægsbetænkning i 
tillæg D. sp. 2529). 

Der var stillet 450 ændringsforslag i til- 
lægsbetænkningen. 

Uden for tillægsbetænkningen var der 
stillet følgende ændringsforslag: 

Af Alfred Jensen, Ragnhild Andersen og 
Aksel Larsen: 

Til §21. 
1) I den foreslåede tekstanmærkning nr. 

1, stk. 1, 5.-9. linje, udgår ordene 홢Værne- 
pligtige menige 4 kr. 00 ø. pr. dag" 
og erstattes af: 홢Værnepligtige menige 4 kr. 
00 ø. pr. dag". 

2) I samme tekstanmærkning efter stk. 2 
indføjes som nyt stykke: 
홢Stk. 00. Værnepligtige menige erholder 

endvidere vederlagsfrit vask og toiletartikler 
samt 10 cigaretter daglig og en orlovsrejse 
månedlig." 

3) Ny tekstanmærkning. (Nedsættelse af 
den militære tjenestetid). 

Efter nr. 28 indsættes som ny tekstan- 
mærkning: 

홢Nr. 00. 
Den militære tjenestetid nedsættes til 12 

måneder for værnepligtige ved våbenarter, 
der tidligere har haft sådan eller kortere 
tjenestetid." 

U n d e r æ n d r i n g s f o r s l a g  
til 

ændringsforslag nr. 429 i udvalgets 
tillægsbetænkning. 

4) I den til § 28 ad h. 3. foreslåede nye 
tekstanmærkning, næstsidste linje, ændres 
홢30 mill. kr." til: 홢60 mill. kr." 

U n d e r æ n d r i n g s f  o r s l a g  
til 

ændringsforslag nr. 449 i udvalgets 
tillægsbetænkning. 

5) Til den til § 30 ad I. C. 1. B. g. 3. 
foreslåede nye tekstanmærkning føjes som 
nyt stykke: 
홢Boligministeren bemyndiges endvidere 

til ud over de omhandlede rådighedsbeløb at 
anvende 100 mill. kr. til lån til socialt bo- 
ligbyggeri for mindrebemidlede til en rente 
af 4 pet. p. a." 


